

Բ Ո Վ Ա Ն Դ Ա Կ Ո Ւ Թ Յ Ո Ւ Ն

Ընկեր Լեոնիդ Իլյիչ Բեռնեի ծննդյան 70-ամյակը 8

Հ Ո Դ Վ Ա Մ Ն Ե Ր

Մ. Խ. Քոթանյան—Գիտատեխնիկական առաջադիմության մի քանի հարցերը տասներորդ հնգամյակում	11
Դ. Ա. Գալոյան—Դեմոկրատական մտքի դերը Անդրկովկասի ժողովուրդների ուսական կողմնորոշման ամրապնդման գործում (Հայաստանը Ռուսաստանին միանալու 150-ամյակի առթիվ) (ռուսերեն)	23
Ս. Տ. Երեմյան—Վաղարշ II-ի քաղաքական հարաբերությունները Հռոմի և պարթևների հետ	37
Վ. Մ. Հարությունյան—Միջնադարյան Հայաստանի մոնումենտալ աշխարհի ճարտարապետության ձևատեղծումների ժողովրդական ակունքները	57
Վյաչ. Վ. Իվանով (Մոսկվա)—Մետաղների պատմության խնդիրները Հին Արևելքում լեզվաբանական տվյալների լույսի տակ (ռուսերեն)	69
Ջոն Ա. Ք. Գրեյին (ԱՄՆ)—Բալթիական լեզուների ու հայերենի փոխհարաբերությունը (ռուսերեն)	87
Ն. Ս. Ռաշբա (Խարկով)—Կամենեց-Պոդոլսկի հայկական գաղութի հասարակական-քաղաքական կյանքը (XVI—XVII դդ.) (ռուսերեն)	101

Հ Ա Ղ Ո Ր Դ Ո Ւ Մ Ն Ե Ր

Վ. Ե. Համադասյան—Մխիթար Սեբաստացի (Ծննդյան 300-ամյակի առթիվ)	119
Վ. Ա. Բեգլարյան—Էջեր ուս և անդրկովկասյան ժողովուրդների 1826 թ. փոխօգնության պատմությունից (Հայաստանը Ռուսաստանին միանալու 150-ամյակի առթիվ)	128
Ա. Ա. Հունանյան—XX դարի սկզբի արևելահայ պատմվածքի ժանրային առանձնահատկությունները	136
Ա. Մ. Հակոբյան—Կարսի մարզի ազգաբնակչությունը (1897—1914 թթ.)	147
Գ. Մ. Գրիգորյան—Ստեփանոս Օրբելյան	155
Հ. Գ. Մկրտումյան—Կենտրոնական Կովկասի բնակչության էթնիկական կազմը IX—XI դդ. (ռուսերեն)	165
Ա. Խ. Թորամանյան (Քիշնև)—Հայերը և XIV—XIX դդ. Մոլդավիայի տերիտորիայում եղած հայկական մշակույթի հուշարձանները աղբյուրների և գրականության մեջ (ռուսերեն)	175
Լ. Ա. Սարաջևա—Գրաբարի և հին սլավոններենի գույնային նշանակումների համեմատական-տիպաբանական ուսումնասիրությունը (ռուսերեն)	186

ՐԱՆԱՎԵՃԵՐ ԵՎ ՔՆՆԱՐԿՈՒՄՆԵՐ

Հ. Մ. Բարթիկյան—«Տուհաց գաւառի» տեղագրության հարցի շուրջը	199
Հ. Ս. Սվազյան—Ճենները և «Ճենաց աշխարհը» ըստ հայկական աղբյուրների	203
Ս. Ս. Մնացականյան—Երկհարկ դամբարանային հորինվածքները հայկական վաղ միջնադարյան ճարտարապետության մեջ (ռուսերեն)	213

Մեր ՀՈՐԵԼՅԱՆՆԵՐԸ

Մ. Մ ի ի Բ ա ղ ա ն—Արտաշես Կարինյան (Ծննդյան 90-ամյակի առթիվ)	231
Հ. Ջ ա ղ ա ղ ա ն—Սիրարփի Տեր-Ներսեսյան (Ծննդյան 80-ամյակի առթիվ)	236

Ի Ն Ֆ Ո Ր Մ Ա Ց Ի Ա

Ղ. Բ ա ղ ի կ յ ա ն—Բյուզանդագետների միջազգային XV կոնգրեսը	241
Ա. Մ ա ռ լ ա ղ ա ն—Անիի Ս. Փրկիչ եկեղեցու շինարարական երկու արձանագրությունները	243

Ի Ր Ա Տ Ո Ի

Վ. Մ ա ռ ի ռ ո ս յ ա ն—Գիտական սեսիա՝ նվիրված Ի. Զավախիշվիլու ծննդյան 100-ամյակին	247
Ա. Ս տ ա մ բ ո լ ց յ ա ն—Հանրապետական առաջին իրանագիտական կոնֆերանսը	248
Ք. Ա ռ ա ղ է լ յ ա ն— Կարո Ղաֆադարյան	249
«Պատմա-բանասիրական հանդեսի» 1976 թ. նախորդ համաժողովի բովանդակությունը	251

СОДЕРЖАНИЕ

Семидесятилетие со дня рождения товарища Леонида Ильича Брежнева 3

СТАТЬИ

М. Х. Котанян — Некоторые вопросы научно-технического прогресса в десятой пятилетке	11
Г. А. Галоян — Роль демократической мысли в укреплении русской ориентации народов Закавказья (К 150-летию присоединения Армении к России) (на русском языке)	23
С. Т. Еремян — Политические отношения Валаарша II с Римом и парфянами	37
В. М. Арутюнян — Народные истоки формообразования монументального светского зодчества средневековой Армении	57
Вяч. В. Иванов (Москва) — Проблемы истории металлов на Древнем Востоке в свете данных лингвистики (на русском языке)	69
Джон А. К. Греппин (США) — Взаимоотношение балтийских и армянского языков (на русском языке)	87
Н. С. Рашба (Харьков) — Общественно-политическая жизнь армянской колонии в Каменце-Подольском (XVI—XVII вв.) (на русском языке)	101

СООБЩЕНИЯ

В. Е. Амазаспян — Мхитар Себасти (К 300-летию со дня рождения)	119
В. А. Бегларян — Страницы из истории взаимной помощи русского и закавказских народов в 1826 г. (К 150-летию присоединения Армении к России).	128
А. А. Унанян — Жанровые особенности восточноармянской новеллы начала XX века	136
А. М. Акопян — Народонаселение Карсской области (1897—1914 гг.)	147
Г. М. Григорян — Степанос Орбеян	155
А. Г. Мкртумян — Этнический состав населения Центрального Кавказа в IX—XI вв. (на русском языке)	165
А. Х. Тораманян (Кишинев) — Армяне и памятники армянской культуры на территории Молдавии XIV—XIX вв. в источниках и литературе (на русском языке)	175
Л. А. Сараджева — Сравнительно-типологическое исследование цветковых обозначений в древнеармянском и старославянском языках (на русском языке)	186

ДИСКУССИИ И ОБСУЖДЕНИЯ

Р. М. Бартикян — К локализации «области тухов»	199
Г. С. Свазян — Чены и «страна ченов» по армянским источникам	203
С. С. Мнацаканян — Композиция двухъярусных мартириумов в армянском раннесредневековом зодчестве (на русском языке)	213

НАШИ ЮБИЛЯРЫ

М. М х и т а р я н — Арташес Каринян (К 90-летию со дня рождения)	231
Л. З а к а р я н — Сирарпи Тер-Нерсисян (К 80-летию со дня рождения)	237

ИНФОРМАЦИЯ

Р. Б а р т н к я н — XV Международный конгресс византиноведов	241
А. М а н у ч а р я н — Две строительные надписи армянской церкви Сурб Пркич	243

ХРОНИКА

В. М а р т и р о с я н — Научная сессия, посвященная 100-летию со дня рождения И. Джавахишвили	247
А. С т а м б о л ц я н — Первая республиканская конференция по иранистике	248
Б. А р а к е л я н — Каро Кафадарян	249

<i>Содержание предыдущих номеров «Историко-филологического журнала» за 1976 г</i>	251
---	-----

CONTENTS

<i>Comrade Leonid I. Brezhnev's 70th birth anniversary</i>	3
--	---

ARTICLES

M. Kh. Kotanian — A Number of Problems of Scientific-Engineering Progress in the Tenth Five-Year Plan	11
G. A. Galoyan — The Contribution of Democratic Thinking in Consolidating the Russian Orientation of the Transcaucasian Peoples (on the 150th anniversary of Armenia joining Russia) (In Russian)	23
S. T. Yeremian — The Political Relations of Vagharsh II with Rome and Parthia	37
V. M. Harutyunian — Popular Sources of Origin in Devising the Forms of Secular Architecture in Mediaeval Armenia	57
Vyach. Vs. Ivanov (Moscow) — Issues Concerning the History of Metals in the Ancient East in the Light of Linguistic Data (in Russian)	69
John A. C. Greppin (USA) — The inter-relationship of Baltic and Armenian (in Russian)	87
N. S. Rashba (Kharkov) — Socio-political Life of the Armenian Community of Kamenets-Podolsk (16th—17th cc.) (in Russian)	101

REPORTS

V. E. Hamazaspian — Mekhitar of Sebastia (on his 300th birth anniversary).	119
V. A. Begl'arian — Pages from the History of Mutual Assistance of the Russian and Transcaucasian Peoples in 1826 (on the 150th anniversary of Armenia joining Russia)	128
A. A. Hunanian — Peculiar Traits of Genre of the Eastern Armenian Story at the Onset of the 20th Century	136
A. M. Hakopian — The Population of the Province of Kars (1897—1914)	147
G. M. Grigorian — Stepanos Orbellian	155
H. G. Mekrtumian — Ethnic Composition of the Population of the Central Caucasus in the 9th—11th cc. (In Russian)	165
A. Kh. Toramanian (Kishinev) — Armenians and the Monuments of Armenian Culture in Moldavia during the 14th—19th Centuries in Records and Literature (In Russian)	175
L. A. Sarajeva — Comparative-typological Research of Colour Words in Old Armenian and Old Slavonic Languages (In Russian)	186

DISCUSSION

H. M. Bartikian — On Localizing "The Region of Touhs"	199
H. S. Svazian — The Chens and the "Land of Chens" in Armenian Sources	203
S. S. Mnatsakanian — The Structure of Two-tier Martyrlums in Early Mediaeval Armenian Architecture (In Russian)	213

OUR HEROES OF THE DAY

M. Mekhitarian — Artashes Karinian (on his 90th birth anniversary) . . .	231
L. Zakarian — Sirapie Der Nersessian (on her 80th birth anniversary) . . .	237

INFORMATION

H. Bartikian — Fifteenth World Congress of Byzantologists	241
A. Manoucharian — Two Structural Inscriptions of Sourp Perkich Church in Ani	243

NEWS

V. Martirossian — Symposium Dedicated to the Birth Centenary of I. Javakhishvili	247
A. Stamboltsian — First Republican Conference on Iranistics	248
B. Arakelian — Karo Ghafadarian	249
<i>Contents of the 1976 Issues of the "Historico-Philological Journal"</i>	251

Տեխ. խմբագիր՝ Լ. Ա. Ազիզբեկյան

Խմբագրության հասցեն՝ Երևան—19, Բարեկամության 24-Գ
 Адрес редакции: Ереван—19, ул. Барикамутьян, 24-Г
 Address: 24-G Barekamutian St., Yerevan, Armenia USSR

վճ 03718	Հրատ. 4524	Պատվեր 986	Տպաքանակ 2800
Հանձնված է արտագրության 25/X 1976 թ., ստորագրված է տպագրության 24/XII 1976 թ.:			
Տպագրական 16,25 մամուլ + 1 ներդիր, սրվածական 22,75 մամուլ, հրատ. 19,84 մամուլ:			
Քուղթ № 1, 70×108 ¹ / ₁₆ ,			
Գինը 80 կոպ.			
Հայկական ՍՍՀ ԳԱ հրատարակչության Երևանի տպարան, Երևան, Բարեկամության 24			